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دلايل زيادي دارد، اما عجيب اينجاست كه مديريت 
فدراسيون هيچ نقشي در كسب نتايج ضعيف سه 
نماينده اعزامي به توكيو نداشته است!  با اينكه محمد 
پولادگر به خاطر عملكرد دور از انتظار ملي پوشان از 
مردم عذرخواهي كرد، ولي يك بار ديگر نشان داد كه 
حاضر نيست اش�تباهات مديريتي اش را بپذيرد. 
س��رانجام نتيجه كميته فني فدراسيون تكواندو 
در خص��وص واكاوي عل��ل كس��ب نتايج ضعيف 
تكواندوكاران المپيكي اعلام شد، آن هم طي يك 
بيانيه كه در آن از مقصران زيادي رونمايي ش��ده 
اس��ت: »در حالي كه اردوهاي تيم ملي در شرايط 
حاد كرونايي تعطيل ب��ود، آرمي��ن هادي پور در 
جريان تمرينات انفرادي خود دچار آسيب ديدگي 
شد و متأسفانه بنا به تشخيص اشتباه كميسيون 
تخصصي فدراسيون پزش��كي ورزشي در مهرماه 
1399 فرصت جراحي و درمان اين ورزش��كار در 
زمان مناسب از دست رفت. همين تأخير منجر به 
افزايش وزن قابل توجه ميرهاشم حسيني گرديد كه 
به نظر مي رسد مهم ترين علت عدم نتيجه گيري وي 
بوده است. اقدام عجيب و بي سابقه كميته بين المللي 
المپيك در تغيير جدول برگزاري رقابت ها با اعطاي 
سهميه وايلدكارت به ورزشكار پناهنده و اصرار بر 
مواجهه با ناهيد كياني، ضعف تاكتيكي ورزشكاران، 
نبود نظارت فني مناسب بر روند آماده سازي تيم 
ملي و اردوهاي طولاني مدت و فرسايشي در نتيجه 

المپيك توكيو تأثير گذار بوده است.«

   ضعف هاي فني
ج��اي خوش��حالي دارد ك��ه فدراس��يون حداقل 
ضعف هاي فن��ي ملي پوش��ان را پذيرفته اس��ت. 
تكواندوكاران اعزامي زير نظر فريبرز عسگري و مهرو 
كمراني چندين مرحله اردو را پشت سر گذاشتند و در 
نهايت با آمادگي خوبي راهي سرزمين آفتاب شدند، 
اما با شروع مسابقات ضعف هاي كهنه كار دست سه 
ملي پوش كشورمان داد. ميرهاشم حسيني و آرمين 
هادي پور جزو اميدهاي ما براي كسب مدال بودند، 
اولي اضافه وزن داشت و دومي هم با رباط پاره مبارزه 
كرد. نقطه مشترك هر دو نفر ضعف هاي تاكتيكي، 
خوردن ضربات سر و اش��تباهات مكرر بود. حريف 
ازبكستاني در مبارزه با ميرهاشم 34 امتياز گرفت 
و در ش��انس مجدد هم حريف كره اي ب��ا 9 امتياز 
اختلاف نماين��ده اي��ران را از دور رقابت ها كنار زد. 
هادي پور مصدوم نيز در مصاف با رقيب آرژانتيني 
مبارزه پرانتقادي داش��ت و با دريافت ضربات سر با 
20امتياز كمتر از شياپ چانگ توكيو حذف شد. اينها 
تنها بخشي از ايرادات فني و تاكتيكي دو المپيكي تيم 
مردان است، حال آنكه اين ضعف ها را همه به عينه 
ديدند و نيازي هم به برگزاري جلس��ه كميته فني 
نبود. درست اس��ت كه كادر فني در اين زمينه بايد 
پاسخگو باشد، ولي عسگري و دستيارانش با انتخاب 
فدراس��يون روي كار آمده اند. ضمن اينكه از دست 
رفتن زمان طلايي ب��راي جراحي آرمين هادي پور 
براي اولين بار مطرح و فدراسيون پزشكي ورزشي 
درست پس از حذف اين ورزشكار و ناكامي در كسب 
مدال مقصر شناخته شده است. تا قبل از آن حرف از 
غيرت هادي پور  زده مي شد و اينكه اين ملي پوش با 

پاي مصدوم هم مي تواند در المپيك مبارزه كند. 
   پروژه حذف

در بيانيه صادر شده باز هم به پروژه دسيسه چيني 
اش��اره ش��ده، پروژه اي كه به زعم آقايان دست از 
س��ر تكواندو برنمي دارد و هر بار به يك شكل رخ 
نشان مي دهد! حتي اگر بپذيريم دادن وايلد كارت 
به فلان ورزش��كار پناهنده توطئه ب��وده و باخت 
ناهيد كياني را برنامه ريزي تلقي كنيم، اما باز هم 
ضعف هاي موجود را نمي توان كتمان كرد. با روحيه 
پاييني كه تنها بانوي المپيكي تكواندو كشورمان 
در بازي هاي 2020 داش��ت، حتي اگر از پس آن 
ورزشكار پناهنده هم برمي آمد قطعاً نمي توانست 
مقابل جيد جونز قهرمان دو دوره متوالي المپيك 
قدعلم كند. متأسفانه در بخش تكواندو بانوان هم 
نقاط ضعف زيادي وجود دارد كه بهتر است به جاي 
فرافكني و فرار رو ب��ه جلو اقدامي عملي در جهت 

برطرف كردن آنها صورت گيرد. 
   عدم نظارت؟

عجيب ترين بخ��ش بيانيه مربوط ب��ه بحث عدم 
نظارت فني اس��ت. نبود نظارت فني ب��ر اردوها و 
فرسايشي خواندن آنها بحثي است كه كميته فني 
از آن به عنوان يكي از عل��ل ناكامي ياده كرده، در 
حالي كه اذعان به اين موضوع باز هم رأس مديريت 
فدراسيون را زير سؤال مي برد. نبود مدير فني يكي 
از ايراداتي است كه از قبل المپيك نيز به آن اشاره 
مي شد، ولي فدراس��يون مسئوليت تيم ملي را به 
»س��ازمان تيم هاي ملي« س��پرده و اين سازمان 
مستقيماً زير نظر رئيس فدراسيون است. علاوه بر 
اين پولادگر و همكارانش از برنامه كادر فني اطلاع 

داشتند و اگر از نظر آنها اين برنامه فرسايشي بوده، 
چرا اجازه اجراي آن را داده اند؟!

   راه حل ها
 احيای تيم ملي اميد به منظور تقويت پشتوانه سازي، 
بازنگري بر نحوه برگزاري ليگ هاي قهرماني، اصلاح 
ساختار و تشكيل ش��وراي فني به منظور نظارت 
بر برنامه ها و فعاليت هاي تيم ه��اي ملي و دعوت 
از كارشناس��ان خبره جهت تقوي��ت كميته فني 
فدراسيون راه حل هايي اس��ت كه روي آنها تأكيد 
شده و به مرحله اجرا رساندن شان قطعاً به تكواندو 
كمك خواهد كرد. در اين بين اما باز هم خبري از 
اصلاح شيوه مديريت تكواندو ايران نيست. حالا كه 
بعد از ناكامي در دو دوره متوالي المپيك )بدون در 
نظر گرفتن تك مدال بانوان در ريو(  به نقاط ضعف 
فني اذعان شده،  اي كاش به ضعف هاي مديريتي 
نيز اعتراف می كردند. محمد پولادگر سال هاست 
كه نفر اول فدراس��يون تكواندو اس��ت و در رشد 
چشمگير اين رش��ته نقش مهمي را ايفا كرده، اما 
قدرت اول تكواندو جهان چند سالي است با حاشيه 
و ناكامي دست و پنجه نرم مي كند و هر بار با قرباني 
كردن يك نفر قائله ختم می شود. در صورتي كه اهل 
فن و كارشناسان اين رشته ايرادات جدي به نحوه 
مديريت رئيس فدراسيون دارند، اما پولادگر اعتنايي 
به انتقادها نمي كند. بس��تن در به روي منتقدان و 
بايكوت كردن منتقدان چاره كار نبوده و نيس��ت. 
تكواندو به هواي تازه ني��از دارد و يك خانه تكاني 
اساسي در بعد فني و مديريتي و همچنين كمك 
گرفتن از دلسوزان و مربيان س��ازنده كه مي تواند 

تكواندو ايران را نجات دهد.
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سعيد احمديان
فريدون حسن

حاشيه اي بر قرارداد رونالدو بايونايتد
بازگشت سي آر سون به صحنه تئاتر رؤياها

 27 آگوست 2021 يك روز رؤيايي براي هواداران يونايتد بود، هواداراني كه 
بيش از يك دهه است كه از روزهاي آقايي شان با الكس فرگوسن در فوتبال 
جزيره و چمپيونز ليگ فاصله گرفته اند و سال هاست زير سايه سنگين رقيب 
سنتي و متمول شان، يعني سيتي هستند و ديگر خبري از جهنم اولدترافورد 
براي حريفان نيست. جمعه شب اما يك خبر مانند بمب هواداران فوتبال 
جهان را تحت تأثير قرار داد، خبري كه مي تواند يونايتدها را به بازگشت 

دوباره به روزهاي خوب شان اميدوارتر از هر زمان ديگری كند. 
 يونايتدها كه تا صبح جمعه تصور مي كردند رونالدو اسطوره سابق شان قرار است 
پيراهن تيم رقيب را بپوشد و شاگرد پپ گوارديولا شود چند ساعت بعد با خبر 
بازگشت اسطوره ش��ان به اولدترافورد تا حد مرگ ذوق كردند. »به خانه خوش 
آمدي«، تيتر سايت منچستريونايتد براي بازگشت دوباره سي آر سون به تئاتر 
رؤياها بود، جايي كه س��ال 2009 آن را ترك كرده بود، اما حالا پس از 12 سال 
دوباره ستاره پرتغالي به تيمي بازگشته كه نامش با اين تيم سر زبان ها افتاده بود. 

    
سال 2009 وقتي رونالدو با پيشنهاد اغوا كننده رئال راهي مادريد شد براي 
هواداران يونايتد از دست دادن ستاره اي كه با پيراهن شماره 7 ياد ديويد 
بكهام را زنده كرده بود، تلخ ترين خبر ممكن بود. ستاره اي كه البته بعدها 
فراتر از ستاره انگليسي يونايتد ظاهر شد و همراه با رقابت جادويي  اش با مسي، 
نامش را در بالاترين رديف ممكن بهترين ستاره هاي تاريخ فوتبال ثبت كرد. 
ستاره اي كه در نوجواني از اسپورتينگ ليسبون به اين تيم پيوست و شش 

فصل را در اولدترافورد گذراند و 118 گل در 292 بازي به ثمر رساند. 
هر چقدر رونالدو با خروج از تئاتر رؤياها و رفتن به سانتياگوبرنابئو بالا و بالاتر 
مي رفت، آن سمت منچستر فصل به فصل از آن پايين و پايين تر مي رفت. 
يونايتد اگرچه پس از رفتن رونالدو در سال 2009، دو قهرماني در ليگ برتر به 
دست آورد و سال 2010 به فينال چمپيونز ليگ رسيد، اما همه اين افتخارات 
را مي توان به مردي نسبت داد كه روي نيمكت يونايتد مي نشست؛ سر الكس 
فرگوسن، مربي بزرگ يونايتدها كه معمار موفقيت هاي اين تيم در دهه 90 
و اوايل قرن 21 بود. با اين حال شك و ترديدي نبود كه با جدايی سي آر سون، 
يونايتد بخشي از يك هيجان بزرگ را كه با اين ستاره داشت از دست داده 
بود. ابتدا جدايي رونالدو و بعد بازنشستگي فرگوسن، يونايتد را از يك تيم 
مدعي تبديل به يك تيم معمولي كرد. تيمي كه حتي آمدن گليزرها، مالكان 
ثروتمند امريكايي اين تيم هم نتوانست آن را دوباره به روزهايي برگرداند كه با 
سي آر سون و فرگوسن، پاي ثابت جمع مدعيان اروپا و البته ليگ جزيره بود. 

    
12 سال پس از آن روزها در حالي كه يونايتد سال هاست در حسرت قهرماني 
در ليگ جزيره است و در اروپا هم نه در يو سي ال يا همان ليگ قهرمانان، بلكه 
در سطح پايين تر در ليگ اروپا، بيشتر فصل ها حضور دارد، بازگشت رونالدو 
به اولدترافورد بهترين خبر ممكن براي هواداران يونايتد بود. تيمي كه پس از 
رفتن سي آر سون و بازنشستگي فرگوسن، نه در داخل زمين و نه روي نيمكت 

يك نام بزرگ را در يك دهه اخير به خود نديده است. 
 س��تاره ها و مربيان زيادي آمدند و رفتند، اما هيچ كدام نه هيجان ستاره 
پرتغالي را براي سكوها داشتند و نه جذبه سرآلكس را. آخرين آن هم شايد 
پل پوگبا بود، ستاره فرانسوي كه پنج سال پيش از تورين راهي منچستر 
شد تا جاي خالي يك ستاره بزرگ را در تركيب يونايتد پر كند، اما او هيچگاه 
نتوانس��ت در حد يك بازيكن بزرگ براي قرمزهاي منچستر بدرخشد تا 
اولدترافورد همچنان حسرت روزهايي را بخورد كه ستاره هاي زيادي در 
تركيب اين تيم بودند، نام هايي كه هر كدام يك تيم بودند مانند تيم رؤيايي 
يونايتد در اواخر دهه 90 كه در آن فينال رؤيايي 1999 در نيوكمپ توانست 
با يك بازگشت ش��گفت انگيز، باخت يك بر صفر مقابل بايرن را با دو گل 
تدي شرينگهام و اوله گنار سولسشر 2 بر يك به نفع خودش به پايان برساند 
و جام از بارسلونا راهي شهر منچستر شود و باوارايايي ها يكي از تلخ ترين 

شكست هاي شان را ثبت كنند. 
    

س��ال ها پس از آن تيم رؤيايي حالا يونايتد دوباره با يك هايجك بزرگ قصد 
بازگشت به روزهاي سلطنت در فوتبال اروپا را دارد. در حالی كه خيلي از منابع 
خبري، صبح جمعه رفتن رونالدو به سيتي را تمام شده مي دانستند و حتي 
شركت نايك در حال حك كردن نام رونالدو روي پيراهن هاي سيتي براي فروش 
به هواداران پس از اعلام خبر رسمي بود، اما ناگهان عصر جمعه ورق برگشت. 
مذاكرات خورخه مندس، مديربرنامه هاي رونالدو با سيتي به بن بست خورد تا 
بهترين فرصت براي بازگشت سي آر سون به منچستر فراهم شود. سرانجام عصر 
ديروز بود كه به صورت رسمي قرارداد دو ساله رونالدو با يونايتد منتشر شد تا او 

پس از 11 سال پيراهن قرمز يونايتد را بپوشد و به خانه برگردد.

كميته فني فدراسيون تكواندو علل ناكامي در بازي هاي المپيك را اعلام كرد

همه مقصرند جز آقای رئیس!

تیرانداز بي دست هیچ عذري را نمي پذيرد
»معلوليت محدوديت نيست«، معناي اين جمله را اين روزها به وضوح 
مي توان در پارالمپيك توكيو ديد و با تمام وجود دركش كرد. وقتي همت 
بالاي معلولاني را مي بيني كه حتي نمي تواني تصورش را بكني كه قادر به 
انجام معمولي ترين كارها باشند آن وقت اس��ت كه واقعاً ايمان مي آوري 
كه »معلوليت محدوديت نيست«. مت استاتزمن را »تيرانداز بي دست« 
لقب داده اند. او كه به گفته خودش تيروكمان را تنها با تماشاي ويدئو هاي 
آموزشی آموخته در بازي هاي پارالمپيك لندن موفق به كسب مدال نقره 
در رشته كامپوند شد، اما چهار سال بعد در ريو توفيقي پيدا نكرد و حالا 
در توكيو قصد مدال آوري دارد. تيرانداز معلول امريكايي معتقد است هيچ 
عذري براي خانه نشيني پذيرفته نيست، حتي معلوليت و افتخار مي كند 
كه بتواند الهام بخش ديگران باشد. استاتزمن در رقابت هاي صبح ديروز 
72 تير در كمان گذاشت و رها كرد و مي گفت همچنان توانايي پرتاب تير 
حتي تا ركورد 300 تير را هم دارد. او سه پسر دارد و مي گويد: »از طريق 
شبكه هاي مجازي با آنها ارتباط دارم. فرزندانم به من روحيه مي دهند. بدون 
آنها نمي توانستم كاري انجام دهم. هر كاري را براي مراقبت از آنها انجام 

مي دهم و هر شب با فرزندانم حرف مي زنم.«

پیروزي قاطع بسكتبال باويلچر
تيم ملي بسكتبال باويلچر ايران اولين پيروزي خود در پارالمپيك توكيو را 
به دست آورد. ملي پوشان كشورمان صبح ديروز موفق شدند در يك بازي 
كاملًا برتر با حساب 81 بر 47 تيم الجزاير را شكست دهند. ايران كه در 
دو بازي اول خود مقابل استراليا و امريكا شكست خورده بود در اين بازي 
چهره اي كاملًا متفاوت از خود به نمايش گذاش��ت، به گونه اي كه حتي 
سرمربي تيم ملي هم از كسب اين پيروزي با اين نتيجه ابراز شگفتي كرده 
است. ملي پوشان بسكتبال باويلچر در حالي صبح امروز در چهارمين ديدار 
خود به مصاف بريتانيا مي روند كه با كس��ب پيروزي مقابل الجزاير حالا 

اميدوارند با برتري مقابل اين تيم و آلمان از مرحله گروهي صعود كنند. 

جدايي فخري، تصمیم در توكیو، اجرا در تهران
سال 2012 كه پيمان فخري هدايت شمش��يربازان ايران را به عهده 
گرفت خيلي ها را از دم تيغ گذراند، اما تيغش با وجود تمام پيشرفتي كه 
شمشيربازي ايران با او تجربه كرده بود در توكيو برندگي لازم را براي 
برآمدن از عهده نامرادي ها و ناداوري ها نداشت و اجازه نداد سابريست ها 
با دست پر به تهران بازگردند و بعد از مس��ابقه با ايتاليا بود كه فخري 
تصميمش را براي استعفا گرفت. استعفايي كه در توكيو پذيرفته نشد، 
اما در تهران همانطور كه قبل از المپيك هم گفته بود )چه با مدال و چه 
بي مدال( راهش را گرفت و رفت. با مهر تأييدي كه پاي استعفاي فخری 
خورد حالا به گفته باقرزاده، رئيس فدراس��يون، او مشاور و مدير فني 
تيم هاي ملي سابر اس��ت و جايگزينش به احتمال فراوان امين قرباني 

است كه تا پيش از اين دستيار فخري بود.

رستمي نخستین طلايي پارالمپیكي ايران در توكیو

نقره پرتاب نیزه پارالمپیك به پاپي رسید
امان الله پاپي، ورزشكار پرتاب نيزه ايران در پارالمپيك توكيو به مدال       خبر
نقره دست پيدا كرد تا تعداد مدال هاي كاروان سردار دل ها در توكيو 

به عدد 3 برسد. امان الله پاپي ورزشكار كش��ورمان در رشته پرتاب نيزه كلاسF57 ديروز يكي از 
ورزشكاران پارالمپيكي كشورمان بود كه رقابتش را برگزار كرد. پاپي كه يكي از شانس هاي مدال 
ايران در توكيو بود، شش پرتاب خود را به ترتيب 47/74،  49/50، 49/26، 49/56، 49/55 و 
47/83 متر به ثبت رساند. نفر آخر اين رشته نيز حامد حيدري از كشور آذربايجان بود كه در 
چهار پرتاب خود نتوانست ركورد بهتري از پاپي به ثبت برساند و ركوردهاي او 45/68، 47/78، 
47و  49/04 متر بود، اما در پرتاب پنجم با پرت��اب 51/42 متري مدال طلا را از چنگ ايران 

درآورد تا پاپي به مدال نقره برسد. 

آلمان نخستين قرباني بود، قرباني 
 دنيا حيدري
      بازتاب

واليبال نشس��ته ايران كه براي 
كس��ب عنوان قهرمان��ي راهي 
توكيو ش��ده اس��ت. س��الن ماكاهوري صبح روز گذشته شاهد 
هنرنمايي شاگردان رضايي برابر آلمان ها بود. ست اول اگرچه با 
نتيجه نزديك 23 بر 25 به سود واليباليست هاي نشسته ايران به 
پايان رس��يد، اما در دو ست بعدي آلمان ها هرگز موفق به كسب 
بيش از 17 امتياز از ايران نشدند، به طوري كه ست دوم را با حساب 
25 بر 16 و ست سوم را 25 بر 17واگذار كردند تا نخستين ديدار 
خود را با دست خالي به پايان ببرند تا مرتضي مهرزاد، شاخص ترين 
عضو واليبال نشسته ايران بگويد كه چنين انتظاري را از آلمان ها 
نداش��تيم: »مس��ابقه خيلي دش��واري بود، چون انتظار چنين 
عملكردي را از آلمان نداشتيم. آنها در ست نخست واقعاً يك بازي 
پاياپاي ارائه كردند، اما ما اينجا هستيم كه مردم كشورمان را شاد 
كنيم. بعد از آلمان نوبت به حريف سرسختي چون برزيل است كه 

از سد آن عبور كنيم، چراكه به دنبال هفتمين قهرماني هستيم.« 
رضايي، س��رمربي تيم نيز بعد از بازي درخشان شاگردانش برابر 
آلمان ها كه به پيروزي 3 بر صفر ختم شد تأكيد كرد كه اولين فينال 
واليبال نشسته را برديم. مسئله اي كه نشان از كار سخت شاگردان 
او براي كسب هفتمين قهرماني دارد: »برد آلمان گام نخست بود و 
اميدواريم روند موفقيت هايمان تداوم داشته باشد. در واقع بازي با 
آلمان  حكم فينال را داش��ت و ما هن��وز چهار فين��ال ديگر در 
گروه A پيش رو داريم. آلمان ها، به خصوص در ست نخست كه 
بازی پاياپاي بود نشان دادند كه تيم هاي جهان چه رشدي كرده اند 
و به لحاظ تاكتيكي تا چه اندازه قوي شده اند. به همين دليل حالا 
بايد تمام تمركزمان روي بازي روز دوشنبه با برزيل و ديدارهاي 
بعدي باشد. ما بايد پله به پله جلو برويم.« ايران در المپيك هاي 
1988، 1992، 1996، 2000، 2008 و 2016 موفق به كسب 
قهرماني شد و حالا از بوسني به عنوان رقيب اصلي ايران در كسب 

قهرماني در توكيو ياد مي شود.

قدرت نمايي واليبال نشسته ايران در گام نخست

آلمان ها هم قد ايران نبودند

نخستين طلاي كاروان پارالمپيك ايران در توكيو را روح الله رستمي با 
شميم رضوان

    چهره
مهار وزنه 234 كيلوگرمي در دس��ته منهاي 80 كيلوگرم به نام خود 
ضرب كرد. س��الن وزنه برداري فروم توكيو عصر روز گذش��ته ميزبان 
پاراوزنه برداراني بود كه براي رفتن روي سكوي المپيك و كسب مدال باارزش آن تلاش مي كردند. مدالي 
كه خوشرنگ ترين آن را رس��تمي با كنار زدن حريفاني از چين، 
اوكراين، يونان، گرجستان، كلمبيا، ايتاليا و برزيل از آن خود 
كرد. ملي پوش پاراوزنه برداري ايران كه در المپيك لندن 
نقره و در ريو به مدال طلا دس��ت يافته بود ابتدا موفق به 
مه��ار وزن��ه 225 كيلوگرم��ي ش��د و پ��س از آن وزنه 
228كيلوگرمي را بالاي س��ر برد. او پيشتر در رقابت هاي 
جهاني با بالا بردن وزنه 241 كيلوگرمي ركورد جهاني اين 
وزن را به خود اختصاص داده بود و درصدد زدن ركورد 
المپيكي اين وزن نيز بود، به همين دليل بعد 
از كسب عنوان قهرماني و دستيابي به 
طلاي اين رقابت ها درخواس��ت 
ركوردشكني هم داد، اما موفق 
به مهار وزنه 242 گرمي نشد 
تا ركورد اين وزن همچنان 
در اختي��ار مجيد فرزين 
باش��د كه با مه��ار وزنه 
240كيلوگرم��ي در ريو 

ركورد  زده بود.

بودجه و قانون گرايي، اولويت سجادي باشد
حميد س��جادي در حالی به عنوان وزير 
ورزش كارش را آغ��از كرده اس��ت كه با 
توجه به س��بقه اش در ورزش قهرماني، 
يكي از مديراني اس��ت كه زندگي اش در 
ورزش بوده و از شرايط يك وزير برخوردار 
اس��ت، اما عملكرد وي به توانمندي ها و 
توانايي هاي شان در زمينه اجرا برمي گردد 
و در اين زمينه اولي��ن چيزي كه اولويت 
دارد، بحث داشتن بودجه كافي براي اداره 
ورزش كشور است. با توجه به اين شرايط وزير جديد ورزش بايد اولويت  
خود را در آغاز فعاليت هايش روي محور بودجه و همچنين قانون گرايي 
قرار دهد. متأسفانه امس��ال مجلس با تغيير قانون ارزش افزوده، سهم 
27 صدم درصدي را كه به ورزش تعلق مي گرفت حذف كرد و اين لطمه 
بزرگي ب��ه ورزش مي زند. يكي از اولويت هاي س��جادي بايد تلاش در 
جهت احياي سهم 27 صدم درصدي ورزش از ارزش افزوده و بازگشت 
اين بخش به بودجه باشد. به هر حال طبيعي است كه با حذف اين بخش 
از بودجه، ورزش لطمه زيادي در بخش هاي مختلف متحمل شود، به 
خصوص كه با وجود افزايش هاي چند برابري هزينه هاي فدراسيون ها 
با توجه به افزايش قيمت ارز، بودجه وزارت ورزش متناس��ب با گراني 
ارز افزايش پيدا نكرده است. به همين خاطر با حذف 27صدم درصدي 
از ارزش افزوده، منابع مالي ورزش كاهش پيدا كرده است. به هر حال 
برنامه هاي سجادي براي اجرايي شدن به بودجه مناسب احتياج دارد 
كه بايد بخشي از اين بودجه را با رايزني در مسئله بازگشت سهم ورزش 
از ارزش اف��زوده تأمين كرد. ع��لاوه بر اين وزي��ر ورزش بايد از همين 
ابتداي كار روي ريل قانون حركت كند و با ملاك قرار دادن قانون مقابل 
توقعاتي كه افراد از وي دارند بايس��تد، به خصوص كه توقعات افراد در 

صورت عدم توجه به قانون، نابودي ورزش را به همراه دارد. 

 استعداديابي 
حلقه مفقوده ورزش قهرمانی

وقتي به كارنامه موفق و پربار كشورهاي جهان در ورزش نگاه مي كنيم، 
مي توانيم نقش پررنگ استعداديابي در كسب اين موفقيت ها را به وضوح 
مشاهده كنيم. موضوعي كه در تمام طول سال هايي كه از ورزش ايران 
مي گذرد هميشه مغفول مانده و كمتر كسي پيدا شده كه به آن توجه 
كند يا  اگر هم به آن توجه شده صرفاً در مقطعي كوتاه و كاملًا شعاري و 

بدون برنامه ريزي بوده است. 
قهرمانان و م��دال آوران ورزش جهان از طريق اس��تعداديابي كش��ف 
مي شوند و اين استعداديابي برخلاف آنچه ما تصور داريم روندي است كه 
نه از تيم هاي نوجوانان و جوانان، بلكه با كشف استعدادها در آموزشگاه ها، 
مدارس و حتي محلات صورت مي گيرد. درس��ت آنچه مديران ورزش 
توجهي به آن ندارند و هيچ برنامه مش��خص و مدوني هم نمي توان در 

ورزش ايران براي آن پيدا كرد. 
استعدادهاي ورزشي را بايد از ميان دانش آموزان پيدا كرد و مطابق با هر 
استعدادي كه در آنها وجود دارد، آنان را در اختيار فدراسيون هاي ورزشي 
و مربيان كاربلد گذاشت تا در قالب تيم هاي نونهالان و نوجوانان پرورش 
يابند و بتوانند آينده ورزش قهرماني كش��ور را تضمين كنند. اهميت 
ورزش آموزش��گاه ها و ورزش دانش آموزي به حدي براي كش��ورهاي 
مطرح ورزش دنيا بالاست كه همواره تيم هايي خاص متشكل از مربيان 
و مديران كاربلد با حضور در مراكز آموزش��ي به شناس��ايي استعدادها 
اقدام مي كنند. اين موضوع مربوط به زمان خاصي هم نمي ش��ود و اين 
استعدادها به محض شناسايي در اختيار فدراسيون ها قرار مي گيرند و 

براي حضور در تيم هاي ملي آماده مي شوند. 
نكته قابل تأمل در بحث استعداديابي اينكه با مشخص شدن استعداد 
هر ورزشكار اجازه پرداختن به ورزش هاي ديگر و از دست رفتن فرصت 
گرفته مي شود و تمام تمركز روي پرورش استعداد كشف شده در همان 
مسير مشخص شده گذاشته مي شود. بدين ترتيب استعداد مورد نظر 
به درستي پرورش می يابد و به موقع در تمام رده هاي سني به موفقيت 

می رسد و اين روند همچنان ادامه پيدا مي كند. 
استعداديابي همان حلقه گمشده ورزش كشور ماست. متأسفانه آنچه در كشور 
ديده مي شود كوچك ترين شباهتي به اين پروسه نداشته و ندارد و جا دارد 
كه در شروع كار دولت جديد و وزير ورزش تازه وارد گود شده توجه مسئولان 
ورزش را باز هم به اين مسئله مهم و تأثير گذار در آينده ورزش جلب كنيم. 
چنانچه استعداديابي كه امروز دغدغه اصلي تمام پيشكسوتان و قهرمانان 
گذشته و حال ورزش كشور است جدي گرفته ش��ود و به درستي براي آن 

برنامه ريزي شود آن وقت است كه مي توان به آينده ورزش اميدوار بود. 
فراموش نكنيم كه در سال هاي گذشته همواره روي پايگاه هاي استعداديابي 
ورزش بسيج تأكيد شده و امروز هم اين پايگاه ها مي توانند مؤثر باشند. با 
وجود اين كار اصلي را بايد از مدارس و آموزش��گاه ها ش��روع كرد، جايي 
كه امروز زنگ خطر براي نس��ل آينده از آن به صدا درآمده است، يعني 
»دانش آموزان چاق«. بدون هيچ شكي اگر سيستم استعداديابي ورزش 
درست كار كند و به موقع وارد عمل ش��ود، مي تواند هم جلوي اين روند 
خطرناك را بگيرد و هم اينكه آينده ورزش قهرماني كشور را تضمين كند. 
دانش آموز اگر متوجه ش��ود كه فعاليت هاي ورزشي اش مورد رصد واقع 
مي شود بدون هيچ شكي با تلاش و اميد بيشتري فعاليت مي كند و آن وقت 
است كه مي توان از اين معدن بزرگ گوهرهاي درخشاني را بيرون آورد كه 

مايه عزت و سرافرازي ورزش كشور و نام ايران باشند.

مصطفي هاشمي طبا 

رئيس اسبق سازمان تربيت بدني


